



គណៈកម្មាធិការដើម្បីការបោះឆ្នោតដោយសេរី និងយុត្តិធម៌ នៅកម្ពុជា

Committee for Free and Fair Elections in Cambodia

ខុមហ្វ្រែល COMFREL

ភ្នំពេញ, ថ្ងៃទី៣០ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១២

Vision: A democratic society that democratization in particular democratic elections are promoted and qualified to bring benefits to people.

សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន

ស្តីពី

លទ្ធផលបឋមលើកទីពីរនៃការសង្កេតការពិនិត្យបញ្ជីឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោត ឆ្នាំ ២០១២ (ថ្ងៃទី ២២ ខែកញ្ញា ដល់ ៣០ ខែតុលា ឆ្នាំ ២០១២)

ការចុះឈ្មោះបោះឆ្នោត និងការធ្វើបច្ចុប្បន្នភាពបញ្ជីឈ្មោះបោះឆ្នោតឆ្នាំ២០១២ សម្រាប់បម្រើឲ្យការបោះឆ្នោត ជ្រើសតាំងតំណាងរាស្ត្រអាណត្តិទី៥ ឆ្នាំ២០១៣ បានបញ្ចប់ដោយគណៈកម្មាធិការជាតិរៀបចំការបោះឆ្នោត (គ.ជ.ប) ក្រុមប្រឹក្សាឃុំ/សង្កាត់ និងស្បៀងមួយចំនួនធំបានខិតខំ និងបំពេញតួនាទីដោយចុះឈ្មោះអ្នកបោះឆ្នោតបាន១៤៨% (ចំនួន៩១៦,៧៥៧រូប) នៃចំនួនប៉ាន់ប្រមាណទុក(៦១៩,៦៣០រូប)។ ការប៉ាន់ស្មានអំពីស្ថិតិប្រជាពលរដ្ឋចុះឈ្មោះថ្មីរបស់ គ.ជ.ប តែងតែមានភាពលំអៀង។

ចំពោះបញ្ហាលុបឈ្មោះ ខុមហ្វ្រែលសង្កេតឃើញថា គ.ជ.ប បានធ្វើការលុបឈ្មោះបានរហូតដល់ ៣០២% (៤២៨,២៧៧រូប) នៃចំនួនប៉ាន់ប្រមាណទុក (១៤១,៤៦៧រូប) ។ បើទោះបីជា គ.ជ.ប បានធ្វើការលុបឈ្មោះរហូតដល់ ៣០២% ក្តី ខុមហ្វ្រែលសង្កេតឃើញថាចំនួនអ្នកមានឈ្មោះក្នុងបញ្ជីបោះឆ្នោតឆ្នាំ ២០១១ (៩,២០៣,៤៩៣រូប) បូកបន្ថែមអ្នកចុះឈ្មោះបោះឆ្នោតថ្មី (៩១៦,៧៥៧រូប) និងដកចំនួនដែលត្រូវលុបឈ្មោះចេញពីបញ្ជីបោះឆ្នោតមានចំនួន ៤២៨,២៧៧រូប ដែលស្មើនឹង ៩,៦៩១,៩៧៣រូប ដែលចំនួននេះនៅតែមានចំនួនច្រើនជាងចំនួនអ្នកមានសិទ្ធិបោះឆ្នោត សរុបសម្រាប់ឆ្នាំ ២០១២ ។ ការលុបឈ្មោះលើកនេះគ.ជ.ប បានយកចិត្តទុកដាក់លើការលុបឈ្មោះស្ទួនចេញពីបញ្ជី បោះឆ្នោត ។ នីតិវិធីនៃការលុបនេះគឺនៅដដែល ហើយពឹងផ្អែកភាគច្រើនទៅលើមន្ត្រីគណបក្សប្រជាជនកម្ពុជា អាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន ដូចជាមេឃុំ និងសមាជិកក្រុមប្រឹក្សាឃុំសង្កាត់ ។

ភាពមិនប្រក្រតីក្នុងដំណើរការពិនិត្យបញ្ជីឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោត៖

ភាពមិនប្រក្រតីដែលខុមហ្វ្រែលបានធ្វើការអង្កេតដំណាក់កាលទីពីរនេះពីថ្ងៃទី២២ ខែកញ្ញា រហូតដល់ថ្ងៃទី ៣០ តុលា ឆ្នាំ២០១២ ។ ភាពមិនប្រក្រតីក្នុងឃុំសង្កាត់ដែលខុមហ្វ្រែលបានសង្កេត អាចមានច្រើនជាងទិន្នន័យដែល ខុមហ្វ្រែលបានសង្កេតឃើញ ដោយការសង្កេតរបស់ខុមហ្វ្រែលគឺធ្វើជាលក្ខណៈចល័ត និងមិនប្រចាំការពេញមួយថ្ងៃ នោះទេ ក្នុងចំណោមឃុំ/សង្កាត់ដែលខុមហ្វ្រែលសង្កេត ខុមហ្វ្រែលបន្តរកឃើញភាពមិនប្រក្រតីមួយចំនួនទៀត ដូចខាង ក្រោម៖

ស្បៀងមិនមកធ្វើការចំនួន១ឃុំ គឺនៅឃុំស្វាយចេក ស្រុកស្វាយចេក ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ។ គួរបញ្ជាក់ថា កាលពីថ្ងៃព្រឹកទី០២ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១២ ចាប់ពីម៉ោង ៧:៣០នាទី រហូតដល់ម៉ោង ១០:៣០នាទី ការិយាល័យ ពិនិត្យបញ្ជីឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោតនៅសាលាឃុំស្វាយចេក មិនមានមន្ត្រីនៅប្រចាំការដើម្បីទទួលប្រជាពលរដ្ឋ មកពិនិត្យឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោតទេ ព្រោះថាមន្ត្រីទទួលបន្ទុកទាំងនោះបានទៅចូលរួមប្រជុំនៅក្នុងស្នាក់ការរបស់

គណបក្សប្រជាជន នៅស្រុកស្វាយចេក។ គួរបញ្ជាក់ថានៅចន្លោះពេលនោះមានប្រជាពលរដ្ឋ ៤នាក់ មកពិនិត្យឈ្មោះ ប៉ុន្តែខកខានមិនបានពិនិត្យទេ ព្រោះថាមិនមានមន្ត្រីនៅប្រចាំការ។

មានការកែលំអអំពីការខកខាន ឬយឺតយ៉ាវបិទបញ្ជីឈ្មោះបោះឆ្នោតចុងក្រោយឆ្នាំ២០១១នៅដំណាក់កាលទី ២មានតែ ចំនួន១ឃុំ នៅឃុំក្របៅ ស្រុកកំចាយមារ ខេត្តព្រៃវែង និង ករណីចុះឈ្មោះអ្នកបោះឆ្នោតដោយមិនបំពេញ គ្រប់លក្ខខណ្ឌមានក្នុង ១ឃុំ នៅឃុំក្របៅ ស្រុកកំចាយមារ ខេត្តព្រៃវែង។

ការអប់រំ និងការផ្តល់ព័ត៌មានអំពីការពិនិត្យបញ្ជីឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោត៖

ការអប់រំ និងការផ្តល់ព័ត៌មានអំពីការពិនិត្យបញ្ជីឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោត ដែលធ្វើដោយគណបក្សមិន កាន់អំណាចគឺនៅតែបន្តមានបញ្ហាបង្កឧបសគ្គដោយអាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន ហើយ គ.ជ.ប នៅបន្តដោះដៃចេញមិនព្រម ជួយ សម្របសម្រួល ដូចជាករណីរបស់អ្នកតំណាងរាស្ត្រ ហូរ វ៉ាន់ នៃគណបក្សសម រង្ស៊ី ត្រូវបានអាជ្ញាធរហាមឃាត់មិន ឲ្យធ្វើការផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មានអំពីដំណើរការពិនិត្យបញ្ជីឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោតដល់ប្រជាពលរដ្ឋ នៅសង្កាត់ពងទឹក ខណ្ឌដង្កោ រាជធានីភ្នំពេញ។ ជុំវិញករណីនេះ គ.ជ.ប បានលើកឡើងថាអ្នកតំណាងរាស្ត្ររូបនេះអាចធ្វើសកម្មភាពរបស់ ខ្លួនបានទាល់តែសុំការអនុញ្ញាតទៅអាជ្ញាធរជាមុនសិន។

ជុំវិញករណីនេះដែរ នៅឃុំក្របៅ ស្រុកកំចាយមារ ខេត្តព្រៃវែងការផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មានអំពីដំណើរការពិនិត្យ ឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះហាក់មានការរើសអើងគណបក្សនយោបាយ ព្រោះថាមន្ត្រីទទួលបន្ទុកគឺមកពីគណបក្សប្រជាជន កម្ពុជា ហើយការផ្សព្វផ្សាយគឺសម្រាប់តែអ្នកគាំទ្រគណបក្សនេះប៉ុណ្ណោះ។ ករណីរើសអើងក្នុងការផ្សព្វផ្សាយ ព័ត៌មាន ក៏បានកើតឡើងផងដែរនៅក្នុងឃុំមួយចំនួនក្នុងស្រុកមង្គលបុរី ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ។

ការស្នើសុំថតចម្លងបញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូង និងការពិនិត្យគល់បញ្ជីលិខិតបញ្ជាក់អត្តសញ្ញាណសម្រាប់បម្រើឲ្យ

ការបោះឆ្នោត៖

គ.ជ.ប បានចេញសេចក្តីណែនាំមួយចុះថ្ងៃទី០៤ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១២ ស្តីពីការត្រួតពិនិត្យលិខិតបញ្ជាក់ អត្តសញ្ញាណសម្រាប់បម្រើឲ្យការបោះឆ្នោត និងការស្នើសុំបញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូង បានតម្រូវឲ្យមេឃុំ ចៅសង្កាត់អនុញ្ញាត ឲ្យតំណាងគណបក្សនយោបាយ និងអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលត្រួតពិនិត្យគល់បញ្ជីលិខិតបញ្ជាក់អត្តសញ្ញាណសម្រាប់ បម្រើឲ្យការបោះឆ្នោត និងត្រូវផ្តល់ការថតចម្លងបញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូងតាមការស្នើសុំ។ យោងតាមសេចក្តីណែនាំនេះ អ្នកសង្កេតការណ៍ខុមហ្វ្រែលប្រចាំនៅឃុំ/សង្កាត់ចំនួន ១៥៣ បានទៅចុះពិនិត្យគល់បញ្ជី និងជូនដំណឹងអំពីការថតចម្លង បញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូង ដែលជាលទ្ធផលឃុំ/សង្កាត់មួយចំនួនបានអនុញ្ញាតតាមការស្នើសុំ ប៉ុន្តែឃុំ/សង្កាត់ខ្លះបាន តម្រូវឲ្យអ្នកសង្កេតការណ៍ខុមហ្វ្រែលដាក់លិខិតជាលាយលក្ខណ៍អក្សរ ដូចជានៅក្នុងស្រុកបារាយណ៍ ស្រុកកំពង់ស្វាយ ខេត្តកំពង់ធំ ហើយនៅឃុំ/សង្កាត់ខ្លះមិនបានអនុញ្ញាតតាមការស្នើសុំទេ។ ជាក់ស្តែងឃុំ/សង្កាត់ចំនួន៣០ មិនបានផ្តល់ការ ថតចម្លងបញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូងតាមការស្នើសុំទេ ដោយបានលើកពីមូលហេតុថាទាល់តែមានការអនុញ្ញាតជាលាយលក្ខណ៍ អក្សរពីលេខាធិការដ្ឋានរៀបចំការបោះឆ្នោត ឬ គ.ជ.ប ទៅយកនៅលេខាធិការដ្ឋានរៀបចំការបោះឆ្នោត គ្មានថវិកាថត ចម្លងទុកឲ្យ គ្មានភ្លើងអគ្គីសនីដើម្បីថតចម្លង ស្បៀងជាប់រវល់ការងារមិនអាចថតចម្លងឲ្យបាន និងស្បៀងភ្លេចថតទុក ឲ្យជាដើម និង៣ឃុំ/សង្កាត់មន្ត្រីមិនទាន់ឆ្លើយតបចំពោះសំណើថតចម្លងរបស់អ្នកសង្កេតការណ៍ខុមហ្វ្រែល។ ដោយឡែក ឃុំ/សង្កាត់ចំនួន ២៤ មិនបានអនុញ្ញាតឲ្យអ្នកសង្កេតការណ៍ខុមហ្វ្រែលពិនិត្យគល់បញ្ជីលិខិតបញ្ជាក់អត្តសញ្ញាណ សម្រាប់បម្រើឲ្យការបោះឆ្នោតទេ ដោយលើកពីមូលហេតុថាទាល់តែមានការអនុញ្ញាតជាលាយលក្ខណ៍អក្សរពីលេខាធិការដ្ឋាន

រៀបចំការបោះឆ្នោត ឬ គ.ជ.ប ឃុំជាប់រវល់មិនមានពេលឲ្យពិនិត្យ រងចាំការប្រជុំសម្រេចពីក្រុមប្រឹក្សាឃុំ/សង្កាត់ជាមុន សិន និងបានបញ្ជាក់ថាគល់បញ្ជីត្រូវបានផ្ញើមកថ្នាក់លើជាដើម។

ដំណើរការបិទផ្សាយបញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូង៖

បញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូងគឺបានមកពីបញ្ជីបោះឆ្នោតចុងក្រោយដែលបានធ្វើបច្ចុប្បន្នភាព និងផ្ទៀងផ្ទាត់រួច បូកនឹងបញ្ជី បោះឆ្នោតបន្ថែមដែលបានផ្ទៀងផ្ទាត់រួច។ ហើយបញ្ជីនេះនឹងក្លាយជាបញ្ជីបោះឆ្នោតផ្លូវការសម្រាប់ការបោះឆ្នោតឆ្នាំ ២០១៣ ក្នុងករណីគ្មានបណ្តឹងជំទាស់ ឬបណ្តឹងតវ៉ាលើបញ្ជីនេះ។ ការបិទផ្សាយបញ្ជីនេះគឺសម្រាប់ឲ្យប្រជាពលរដ្ឋ ទៅផ្ទៀងផ្ទាត់ឈ្មោះចុងក្រោយ និងធ្វើការប្តឹងតវ៉ា ឬជំទាស់លើបញ្ជីនេះ។

ជុំវិញការបិទផ្សាយបញ្ជីនេះបើតាមការសង្កេតរបស់អ្នកសង្កេតការណ៍ខុមហ្វ្រែលបានរកឃើញថា មិនសូវមាន ប្រជាពលរដ្ឋទៅពិនិត្យបញ្ជីនេះទេ។ គិតជាមធ្យមចំពោះឃុំ/សង្កាត់ដែលខុមហ្វ្រែលធ្វើការសង្កេតមានប្រជាពលរដ្ឋ ប្រមាណតែ ៣០% ប៉ុណ្ណោះនៃប្រជាពលរដ្ឋដែលមានឈ្មោះក្នុងបញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូងបានទៅពិនិត្យឈ្មោះរបស់ខ្លួន។

ឃុំ/សង្កាត់ដែលប្រជាពលរដ្ឋទៅពិនិត្យតិចជាងគេរួមមានឃុំព្រែកព្នៅ ស្រុកពារាំង ខេត្តព្រៃវែង ឃុំចម្រើន និងឃុំអាង ស្រុកសង្កមថ្មី ខេត្តព្រះវិហារ ឃុំព្រៃគ្រី ស្រុកជលគីរី ខេត្តកំពង់ឆ្នាំង និងឃុំដូង ស្រុកប្រសាទបាល័ង ខេត្តកំពង់ធំជាដើម។

មូលហេតុចម្បងៗដែលបណ្តាលឲ្យប្រជាពលរដ្ឋទៅពិនិត្យបញ្ជីនេះមានចំនួនតិចរួមមាន ប្រជាពលរដ្ឋយល់ ថាខ្លួនមានឈ្មោះក្នុងបញ្ជី ហើយធ្លាប់បានបោះឆ្នោតកន្លងមក ខ្វះព័ត៌មានអំពីការបិទផ្សាយ មិនបានយល់ដឹងពីគោល បំណង និងសារៈសំខាន់ក្នុងការទៅពិនិត្យបញ្ជីនេះ ពិបាកធ្វើដំណើរដោយសារបញ្ហាទឹកជំនន់ គិតថាខ្លួនមានឈ្មោះហើយ (មិនចាំបាច់ទៅមើលក៏មិនអីដែរ) ជាប់រវល់ក្នុងការប្រកបរបរចិញ្ចឹមជីវិត និងមិនចាប់អារម្មណ៍។ ជាមួយគ្នានេះដែរ បើតាម ការសង្កេត និងសាកសួរប្រជាពលរដ្ឋដែលបានទៅពិនិត្យឈ្មោះបានរកឃើញថាមិនសូវមានបញ្ហាខុសឈ្មោះ ឬទិន្នន័យ ផ្សេងៗច្រើនទេ ប៉ុន្តែប្រជាពលរដ្ឋមួយចំនួនបានជួបការលំបាកក្នុងការស្វែងរកការិយាល័យបោះឆ្នោតរបស់ពួកគេ ក៏ព្រោះ តែមានការកើនឡើងនូវចំនួនការិយាល័យបោះឆ្នោត។

ខុមហ្វ្រែលមានការព្រួយបារម្ភថាការដែលប្រជាពលរដ្ឋភាគច្រើនមិនបានទៅពិនិត្យឈ្មោះរបស់ខ្លួនក្នុងបោះឆ្នោត ដំបូង ពួកគេអាចជួបបញ្ហានៅថ្ងៃបោះឆ្នោតខាងមុខដូចជាករណីបាត់ឈ្មោះ ខុសឈ្មោះ ឬទិន្នន័យ និង រកការិយាល័យ បោះឆ្នោតមិនឃើញជាដើម។ គ.ជ.ប គួរយកចិត្តទុកដាក់ក្នុងការពង្រឹងនៃការចែកប័ណ្ណព័ត៌មានបោះឆ្នោតនៅពេល ខាងមុខ ។

បណ្តឹង៖

យោងតាមរបាយការណ៍របស់ គ.ជ.ប គិតត្រឹមថ្ងៃទី២៥ ខែតុលា បានឲ្យដឹងថា មានបណ្តឹងសរុបចំនួន ១៨បណ្តឹង ត្រូវបានប្តឹងដោយតំណាងគណបក្សនយោបាយ និងប្រជាពលរដ្ឋ។ បណ្តឹងទាំងនេះស្ថិតនៅក្នុងដំណាក់កាល ពិនិត្យបញ្ជីឈ្មោះ និងចុះឈ្មោះបោះឆ្នោតសរុបចំនួន ២បណ្តឹងមក កបយ/ស (មានការថយចុះ ៨៣.៤% បើធៀបទៅ នឹងបណ្តឹងក្នុងដំណាក់កាលដូចគ្នានេះក្នុងឆ្នាំ២០១១) ដែលជាលទ្ធផលបណ្តឹងទាំង២នេះត្រូវបាន កបយ/ស បានធ្វើលិខិត ជូនដំណឹងបដិសេស។ ១បណ្តឹងមក គ.ជ.ប (មានការថយចុះ ៩០% បើធៀបទៅនឹងបណ្តឹងក្នុងដំណាក់កាលដូចគ្នា នេះក្នុងឆ្នាំ២០១១) ដែលជាលទ្ធផល គ.ជ.ប បានសម្រេចបដិសេធ ដោយហួសអំឡុងពេលកំណត់នៃការប្តឹង។ ការថយ

ចុះនៃចំនួនបណ្តឹងនេះគឺបណ្តាលមកពីគ្មានអ្នកសង្កេតការណ៍របស់គណបក្សប្រឆាំង ។ គណបក្សប្រឆាំងបន្តមិនបញ្ជូនអ្នកសង្កេតការណ៍របស់ខ្លួនក្នុងការអង្កេតការចុះឈ្មោះបោះឆ្នោត ។

ដោយឡែកនៅដំណាក់កាលបិទផ្សាយបញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូងសរុបចំនួន ១៦បណ្តឹង ត្រូវបានប្តឹងទៅ កបយ/ស ក្នុងនោះនៅរាជធានីភ្នំពេញមានចំនួន ៩បណ្តឹង និងនៅខេត្តកណ្តាលមានចំនួន ៧បណ្តឹង។

កម្មវត្ថុនៃបណ្តឹងទាំងនោះ ភាគច្រើនគឺប្តឹងទាក់ទងនឹងការចុះឈ្មោះឲ្យប្រជាពលរដ្ឋគ្មានទីលំនៅពិតប្រាកដក្នុងឃុំការសុំលុបឈ្មោះ និងការរក្សាទុកឈ្មោះក្នុងបញ្ជីបោះឆ្នោត។ បណ្តឹងទាំងនេះត្រូវបានប្តឹងដោយគណបក្ស សមរង្ស៊ីមានចំនួន ៤បណ្តឹង គណបក្សប្រជាជនកម្ពុជាចំនួន ២បណ្តឹង គណបក្សសិទ្ធិមនុស្សចំនួន ២បណ្តឹង និងប្រជាពលរដ្ឋចំនួន ១០បណ្តឹង។

បើទោះបីការចុះឈ្មោះបោះឆ្នោត និងការធ្វើបច្ចុប្បន្នភាពបញ្ជីឈ្មោះបោះឆ្នោតមិនមានភាពមិនប្រក្រតីច្រើន ប៉ុន្តែ ខុមហ្វ្រែលមានការព្រួយបារម្ភអំពីការខ្វះតម្លាភាពក្នុងការផ្តល់បញ្ជីបោះឆ្នោតដំបូង ឯកសារគល់បញ្ជីលិខិតបញ្ជាក់អត្តសញ្ញាណសម្រាប់បម្រើឲ្យការបោះឆ្នោត និងបញ្ជីលុបឈ្មោះអ្នកបោះឆ្នោត ។ ខុមហ្វ្រែលស្នើយ៉ាងទទួចឲ្យ គ.ជ.ប និងក្រសួងមហាផ្ទៃ បើកព័ត៌មានអំពីបញ្ជី និងឯកសារទាំងនេះ ។

ខុមហ្វ្រែលខិតខំ និងបន្តការងារត្រួតពិនិត្យ និងធ្វើសវនកម្មលើបញ្ជីឈ្មោះ និងឯកសារផ្សេងៗ ។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែមសូមទាក់ទង:

កញ្ញា គង់ វ៉ារីន, អ្នកសម្របសម្រួលផ្នែកអង្កេតខុមហ្វ្រែល, ០១២ ៦៥៤ ៩៥០, អ៊ីម៉ែល: ravine@comfrel.org

លោក ស្រី សុភ័ក្រ, មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់ផ្នែកព័ត៌មាន និងច្បាប់, ០១២ ៩៩៨ ៣៦៤, អ៊ីម៉ែល: sreysopheak@comfrel.org

របស់កម្ម : របស់កម្មរបស់ខុមហ្វ្រែល គឺជួយបង្កើតបរិយាកាសគួរជាទីពេញចិត្ត និងមានព័ត៌មានគ្រប់គ្រាន់ ទី១/ដើម្បីឱ្យមានដំណើរការបោះឆ្នោតដោយសេរី និងយុត្តិធម៌ តាមរយៈការបញ្ចុះបញ្ចូល តស៊ូមតិ ដើម្បីទទួលបាននូវក្របខ័ណ្ឌច្បាប់សមរម្យ, ការអប់រំដើម្បីផ្តល់ព័ត៌មានដល់អ្នកបោះឆ្នោត អំពីសិទ្ធិ និងសកម្មភាពចូលរួមសង្កេតការណ៍របស់ពួកគេ ដែលអាចរារាំងនូវភាពមិនប្រក្រតី ព្រមទាំងផ្តល់នូវរបាយការណ៍អង្កេតយ៉ាងទូលំទូលាយ និងឆាប់រហ័ស ដើម្បីអាចឲ្យមានការវាយតម្លៃលើដំណើរការបោះឆ្នោតមួយដែលមិនលំអៀង និងមិនប្រកាន់បក្សពួក ទី២/ ដើម្បីឱ្យមានអត្ថន័យនៃដំណាក់កាលក្រោយពេលបោះឆ្នោត តាមរយៈការអប់រំ និងវេទិកាសាធារណៈក្នុងគោលបំណងជំរុញលើកទឹកចិត្តប្រជាពលរដ្ឋឱ្យចូលរួមក្នុងកិច្ចការនយោបាយ និងការធ្វើសេចក្តីសម្រេចនានា ការតស៊ូមតិ/បញ្ចុះបញ្ចូលដើម្បីឱ្យមានការកែទម្រង់ដំណើរការបោះឆ្នោតដែលបង្កើននូវគណនេយ្យភាព (ការទទួលខុសត្រូវ) របស់មន្ត្រីជាប់ឆ្នោត ព្រមទាំងផ្តល់នូវរបាយការណ៍អង្កេតយ៉ាងទូលំទូលាយ និងឆាប់រហ័ស ដើម្បីអាចឱ្យមានការវាយតម្លៃមួយដែលមិនលំអៀង និងប្រកាន់បក្សពួកទៅលើការបំពេញកម្មវិធីនយោបាយ និងដំណើរការអនុវត្តន៍ ការងាររបស់មន្ត្រីជាប់ឆ្នោត។